الملخص

هدفت هذه الدراسة الى تحري وجود الأشريشيا القولونية النمط المصلى O157:H7 في عينات جمعت من مرضى مصابين بالأسهال و الأغنام و الحليب و ماء شرب الأغنام وتشخيصها بواسطة الأوساط الأنتقائية و الأختبارات الكيموحيوية و أختبار التلازن و تقنية تفاعل سلسلة البوليمريز خلال الفترة الممتدة من تشرين الثاني 2008 الى أيار 2009 جمع ما مجموعة 340 عينة (125 عينة براز من مرضى مصابين بالأسهال و 125 عينة براز من أغنام سليمة و 45 عينة حليب و 45 عينة ماء). كل العينات فحصت لتحرى المستعمرات غير المخمرة لسكر السوريتول على وسط السوريتول ماكونكي المزود بالسفكسيم و تلورايت البوتاسيوم. من مجموع 340 عينة ، وجد أن 192 (56.5%) عينة غير مخمرة للسوربتول وبواقع 58 (46,4 %) عينة اسهال و 98 (78,4 %) عينة من الأغنام و 19 (42,2 %) عينة حليب و 17 (37.7 %) عينة ماء شخصت الأشريشيا القولونية التي تنتمي الي النمط المصلي O157:H7 بواسطة أختبار التلازن في العزلات غير المخمرة للسوربتول بواقع 3 (5,7%) عينة اسهال و 7 (7.3 %) عينة من الأغنام و 2 (11.1 %) عينة حليب ولم توجد أي عينة ماء موجبة للنمط O157:H7 لأختيار التلازن. كل العينات الموجبة لأختبار التلازن أعطت نتائج موجبة لأختبار تفاعل سلسلة البوليمريز فيما عدا عينة واحدة من الأغنام. كل العينات الموجبة لأختبار تفاعل سلسلة البوليمريز أعطت نتائج موجبة لأختبار أنتاج الأنزيم الحال للدم على وسط دم الأغنام. كل العزلات المشخصة أظهرت مقاومة متعددة لثلاث مضادات حيوية على الأقل. ان التحرى عن الأشريشيا القولونية O157:H7 خلال أشهر الدراسة كشف ان اعلى نسبة عزل من عينات مرضى الأسهال كانت (7.6 %) في نيسان يليه كانون الأول (4.7 %) بينما لوحظ أن اعلى نسبة عزل في الأغنام كانت (10 %) في شهر أذار بليه شهر نيسان (8.6 %).

Abstract

This study aimed to detect Escherichia coli O157:H7 presence in samples from diarrhea patients, sheep, milk, and sheep drinking water and characterize it by selective media, biochemical tests, latex agglutination test, and PCR technique.

During the period from November 2008 to May 2009, a total of 340 samples were collected (125 diarrhea patients feces, 125 healthy sheep feces, 45 milk, and 45 sheep drinking water samples). All samples were screened for the presence of non-sorbitol fermenting colonies (NSF) on sorbitol MacConkey agar supplemented with Cefixime and potassium tellurite (CT-SMAC). A total of 340 samples, 58 (46.4%) from diarrhea patients, 98 (78.4%) from sheep, 19 (42.2%) from milk, and 17 (37.7%) from water were non-sorbitol fermenting. E. coli isolates were serotyped as E. coli O157:H7 by latex agglutination test, 3 (5.7%) isolates of diarrhea patients, 7 (7.3%) isolates of sheep, 2 (11.1%) isolates of milk, and none of water samples were positive to O157:H7 latex test. All the latex agglutination positive isolates were positive to PCR test except one isolate from sheep. All the PCR positive isolates were positive to enterohemolysin production test on sheep blood agar. All the identified isolates

were found resistant to at least 3 antibiotics.

The estimation of E. coli O157:H7 distribution in diarrhea patients samples during the period of study revealed that highest rate of isolation was observed in April (7.6%) followed by December (4.7%) while in sheep the highest rate was observed in March (10%) followed by April (8.6%).